
 

GRACE Public Affairs A/S · www.grace-pa.com 

Amagertorv 1, 1160 København K · CVR 37208566 

1 

 
 
 
 
 

København 15.04.2024 

 
 

OPSUMMERING AF PRESSEMØDE OM DELUDMØNTNING AF GRØN FOND 

 
Hvad er nyt?  
Regeringen, SF, K, EL og RV afholdte mandag d. 15. april 2024 pressemøde i Finansministeriet for at 
præsentere en ny aftale om deludmøntning af Grøn Fond. 
 
Hvorfor er det relevant?  
Grøn fond blev etableret i 2022 i en aftale mellem den daværende S-regering, V, SF, RV, EL og K. Her 
afsatte man samlet 53,5 mia. kr. til investeringer i den grønne omstilling mellem 2024-2040. Dagens 
aftale afslutter længerevarende forhandlinger om prioriteringer det grønne område og udmønter 4,9 
mia. kr. fra det grønne råderum frem mod 2030, hvor der fortsat er 11,1 mia. kr. efterladt til nye 
investeringer frem mod 2030.  
 
Med dagens aftale prioriterer partierne nye investeringer i en række initiativer, der skal være med til 
at sikre den grønne omstilling frem mod 2040. Aftalen udmønter også tidligere fremlagte initiativer, 
herunder en forhøjet dieselafgiften og tilskud til metanreducerende foder. Disse elementer blev 
oprindeligt behandlet i forhandlingerne om at nå 2025-målene, inden disse forhandlinger i januar 
2024 blev afsluttet som følge af nye beregninger om lavbundsjorder.  
 
Hvad sker der nu?  
Regeringen vil indkalde til drøftelser og forhandlinger om den konkrete implementering af en række 
af de prioriterede indsatser. For så vidt angår det grønne råderum, efterlades der med aftalen 11,1 
mia. til at understøtte en række store opgaver på det grønne område frem mod 2030.  
 
Materialer 

• Du finder pressemeddelelsen her: https://fm.dk/nyheder/nyhedsarkiv/2024/april/bredt-flertal-i-
folketinget-fordeler-ca-5-mia-kroner-fra-det-groenne-raaderum/  

 
Elementer indeholdt i aftalen 
Med aftalen prioriteres følgende elementer: 

• En forhøjelse af dieselafgiften og kompenserende tiltag 
o Med aftalen forhøjes dieselafgiften med 50 øre fra 1. januar 2025 med en række 

kompenserende tiltag for både husstande og erhverv. 

• Grøn omstilling af landbruget  
o Aftalepartierne reserverer ca. 0,5 mia. kr. til en model for metanreducerende foder, 

der kan igangsættes inden sommerferien, hvis der findes en samlet klimaløsning for 
landbruget i den grønne trepart. 

o Der afsættes desuden knap 75 mio. kr. og 30 mio. kr. til initiativer, der skal fremme 
hhv. økologi og plantebaserede fødevarer i Danmark.  

• Fjernvarmepulje 
o Der investeres 706 mio. kr. i en fjernvarmepulje, der skal understøtte udfasning af 

fossil varme.  
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• Havnaturfond 
o Med aftalen fastsættes en udgiftsprofil på 0,5 mia. kr., som man den oprindelige 

aftale om grøn fond afsatte til havnaturfonden. 

• Klimatilpasningsplan 
o Det grønne råderum bidrager med 150 mio. kr. til den i oktober 2023 fremlagte 

Klimatilpasningsplan 1. 

• Skovrejsning 
o Der afsættes 625 mio. kr. til skovrejsning i perioden 2024-2027, som skal ses i 

forbindelse med en kommende skovplan.  

• Generationsforureninger og PFAS 
o Aftalepartierne er enige om at styrke indsatsen med oprensning af 

generationsforureninger med 550 mio. kr. i perioden 2025-2027 og anerkender 
samtidigt, at beløbet formentlig ikke dækker det fulde fremtidige investeringsbehov. 

o Der afsættes desuden 130 mio. kr. samlet i 2026-2027 til håndtering af PFAS. 
Nærmere udmøntning vil aftales blandt aftalekredsen bag FL24. 

• Rent drikkevand 
o Aftalepartierne er enige om at afsætte 100 mio. kr. årligt i 2026-2027 til investeringer 

i renere drikkevand. 
 
I forhold til tidligere udkast til en aftale er initiativerne på økologiområdet og Fonden for 
plantebaserede fødevarer blevet forhandlet ind i aftalen, givetvis af aftalens røde partier. Desuden 
har man i den endelige aftale fordoblet midlerne til rent drikkevand.   
 
Referat af pressemøde 
Til stede på pressemødet var Finansminister Nicolai Wammen (S), Miljøminister Magnus Heunicke 
(S), Klima-, Energi- og Forsyningsminister Lars Aagaard (M), samt en række ordførere fra partierne 
bag aftalen. 

• Nicolai Wammen (S): Vi investerer fem mia. kr. i den grønne omstilling frem mod 2030. Aftalen 
er et vigtigt bidrag til vores klimaindsats.  

• Magnus Heunicke (S): Vi afsætter yderligere to mia. kr. til nye indsatser på miljøområdet: 
vandmiljø, herunder drikkevand og fjorde, mere skovnatur, og oprensning af 
generationsforureninger. Derudover afsættes 1,2 mia. kr. til klimatilpasningsplan.  

• Lars Aagaard (M): Vi hæver dieselafgiften med 50 øre, hvilket er med til at sikre, at vi når 
klimamålet for 2025. Desuden afsættes yderligere midler til fjernvarmepulje, som vedrør både 
klima og langsigtet forsyningssikkerhed.  

• Linea Søgaard-Lidell (V): God aftale, der prioriterer mange forskelligartede områder. For Venstre 
har det været vigtigt at sikre, at danskerne fortsat har adgang til rent drikkevand.  

• Signe Munk (SF): I SF er vi særligt glade for penge til generationsforurening. Samtidig bliver vi 
nødt til at sørge for, at det er miljøforureneren og ikke skatteyderne, der betaler for at forurene.  

• Mona Juul (K): Der er mange ting i aftalen, vi er glade og stolte over, herunder rent drikkevand 
og klimatilpasninger. Har oplevet et godt samarbejde i kredsen. 

• Pelle Dragsted (EL): Det er en god aftale, og vi har været glade for samarbejdet. Vi har særligt 
lagt vægt på fjernvarme og dernæst naturaspekter, herunder skovrejsning og økologi. 

• Samira Nawa (RV): RV har haft et stort fokus på dieselafgiften, selvom det ikke blev på 1 kr. men 
50 øre. Desuden er det vigtigt, at vi prioriterer midler til fjernvarmepuljen. 

 
Opfølgende spørgsmål 
Hvorfor følger I ikke klimarådets anbefalinger ift. dieselafgiften? (90 øre, på linje med Tyskland)  

• Aagaard: Vi kommer med denne sats til at ligge midt imellem Tyskland og Sverige. Med 
denne afgift kommer vi til at nå klimamålet, som det ser ud nu.  

 
Er der udsigt til, at transportsektoren skal afgive mere frem mod 2023? 

• Aagaard: Transportaftalen skal genbesøges i 2024, og det vil være for tidligt at foregribe 
dette. Det er først og fremmest landbrugssektoren, der skal levere på det grønne område.  


